
پیشرفت در مذاکرات احیای برجام در جلسه 
دیپلمات های آمریکا با سناتورها

 برجام در تلاطم احیا یا فروپاشی
  رافائل گروسی:اتخاذ روند همکاری سازنده با 

ایران به نفع طرفین توافق هسته ای است

احیای برجام مساله ای است که طی ماه های گذشته 
بارها مدنظر طرفین توافق قرار گرفته و هر دفعه 
با اثرگذاری برخی متغیرهای بیرونی وضعیت فعلی 
برجام که تحلیلگران از آن تحت عنوان وضعیت فریز 
یاد می کنند، ادامه پیدا می کند. این در حالی است 
که طی مقاطع مختلف چه از سوی تروئیکای اروپا و 
چه آمریکایی  ها بحث برجام و لزوم احیا و پایبندی به 
آن مطرح شده است. هر چند که طی چند وقت اخیر 
موضع تروئیکای اروپا تغییر  کرده اما تجربه ثابت کرده 
که موضع گیری آمریکایی ها بر موضع گیری اروپا نیز 
تاثیرگذار است. از سویی مقامات کشورمان نیز همواره 
به احیای توافق تاکید داشته اند و چندی پیش نیز امیر 
عبداللهیان، وزیر امور خارجه کشورمان نسبت به احیای 
برجام از سوی ایران اعلام آمادگی  کرد. اما باید دید در 
کشاکش و مواضع متغیر غربی ها چه میزان احتمال از 
سرگیری مذاکرات و احیای توافق 2015 وجود دارد. آنچه 
اکنون می توان گفت اینکه برجام در یک حالت بلاتکلیفی 

و تعلیق قرار دارد. 
  جلسات محرمانه تیم »بایدن« در مورد ایران 

هر چند آمریکایی ها مواضع نه چندان سازنده ای در 
قبال برجام دارند، اما برخی تحرکات آنها نشان می دهد 
که هنوز شایق به احیا برجام هستند. در همین خصوص 
پولیتیکو نوشت: به گفته 7 کارمند کنگره و مقامات 
ایالات متحده، مسئولان ارشد در اولین جلسه محرمانه 
دولت »بایدن« با محوریت ایران برای همه سناتورها، 
شرکت خواهند کرد و توضیحاتی ارائه می کنند. وندی 
شرمن، معاون وزیر امور خارجه، کالین کاهل، معاون 
وزیر دفاع، مورگان مویر، معاون مدیر اطلاعات ملی، 
برایان نلسون، معاون وزیر خزانه داری در امور تروریسم و 
اطلاعات مالی، استفن کوهلر، رئیس استراتژی، سیاست 
و برنامه های ستاد مشترک، ساعت ۴ بعدازظهر در کنگره 
برای ارائه توضیحات در جلسه توجیهی محرمانه حاضر 
خواهند شد. یکی از افرادی که در آنجا حضور نخواهد 
داشت، راب مالی، فرستاده ویژه برای مذاکرات با ایران 
است، که به ما گفته شده در مرخصی است. با این حال، 
معاون او، آبرام پالی، شرمن را همراهی خواهد کرد. میچ 
مک کانل، رهبر اقلیت سنا، که چندین ماه پیش خواستار 
برگزاری جلسه توجیهی درباره ایران شده بود، در صحن 
مجلس سنا گفته است که تهدید از سوی ایران در دوران 
ریاست جمهوری جو بایدن افزایش یافته است. دستیار 
یکی از اعضای دموکرات سنا بیان داشت: »شرمن از این 
فرصت برای به روزرسانی اطلاعات سناتور ها در مورد 
اوضاع مذاکرات با ایران استفاده خواهد کرد.« او بدون 
توضیح بیشتر گفت: »در مذاکرات هسته ای پیشرفت هایی 
حاصل شده است.« از دیگر موضوعاتی که مطمئنا مطرح 
خواهد شد، تهدیدات ایران برای ایالات متحده و شرکای 
منطقه ای آن، یعنی اسرائیل است. در مجموع، احتمال 
زیادی وجود دارد که جلسه خصوصی کمی تنش آمیز 
شود، زیرا دولت، برخی از دموکرات ها و جمهوری خواهان 

بر سر نحوه مدیریت پرونده ایران با هم اختلاف دارند.
  احتمال احیای برجام بسیار ضعیف است

مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی اظهارداشت: 
توافق صورت گرفته بین ایران و آژانس در ماه مارس، 
گامی در مسیر صحیح بود و به نفع تمامی طرفین توافق 
هسته ای است که روند همکاری سازنده با ایران در پیش 
گرفته شود، اما احتمال احیای برجام در آینده نزدیک، 
بسیار ضعیف است. رافائل گروسی در پاسخ به این ادعا 
که آژانس چه اقدامی برای مواجهه با ذرات اورانیوم غنی 
شده با غلظت بالا در نیروگاه هسته ای ایران اتخاذ خواهد 
کرد گفت: می دانید که مسالهِ ایران با مشکلات یا شرایط 
مربوط به توافق معروفِ »برجام« ترکیب شده است، یعنی 
همان توافق ایران با اعضای دائم شورای امنیت سازمان 
ملل و آلمان که اتحادیه اروپا هماهنگ کننده آن است. 
پس تمامی مسائل به نوعی به هم مرتبط شده اند و ما 
شاهد بوده ایم که هر دوطرف، بیشتر و بیشتر از یکدیگر 
فاصله گرفته اند و ایران هم فعالیت هایش را چند برابر 
کرده است. البته وقتی برجام را از دست بدهیم یا اگر 
در آستانه از دست دادن آن قرار بگیریم، ما هم بخش 
عمده ای از توانایی راستی آزمایی خودمان را که سازمان 
من از آن برخوردار است، از دست می دهیم. پس ما 
اطلاعات کمتری خواهیم داشت. البته این به آن معنی 
نیست که ما هیچ اطلاعاتی درباره فعالیت های هسته ای 
ایران نخواهیم داشت، بلکه ما هنوز در آنجا حضور داریم 
و به بازرسی هایمان ادامه می دهیم، اما رژیم نظارتی ما 
محدودتر شده است. او با اشاره به سفری که ماه مارس 
به ایران داشت، افزود: هدف از سفر این بود که به نوعی 
روند تنش زدایی شروع شود تا ایران از انجام اقدامات 
خاصی خودداری کند و آژانس هم بتواند به مرور بعضی 
از امکانات نظارتی اش را به دست بیاورد. این همان 
چیزی است که به آن دست یافتیم. پس معتقدم که این 
سفر و توافقی که در شروع مارس به آن رسیدیم، مفید 
بوده است. البته با این توافق به تمام آنچه می خواهیم 
نرسیده ایم، اما گامی در مسیر صحیح است و این اقدامی 
است که در حال حاضر در حال انجام آن هستیم. گروسی 
در خصوص احیای برجام ابراز کرد: هنوز تصمیمی 
درباره بازگشت طرفین به توافق گرفته نشده است، اما 
در حال حاضر، چشم انداز بازگشت سریع طرفین به این 
توافق، بسیار ضعیف است. با وجود این، آنچه اهمیت 
دارد این است که تا حد امکان تعامل بین طرفین حفظ 
شود و در صورت امکان طرفین به میز مذاکره برگردند. 
اما اگر تعامل بین ایران و آژانس، نامطلوب ارزیابی شود 
و همکاری خوب نباشد، بخت )احیای توافق( به صفر 
می رسد. پس به نظرم برای همه ما بهتر است کاری کنیم 
که همکاری سازنده با جمهوری اسلامی ایران داشته 

باشیم. 

 آرمان ملی- حمید شجاعی: شاید از همان 
ابتدا نیز انتظار می رفت که اتحاد و ائتلاف میان 
اصولگرایان در جایی از بین برود و هر گروهی 
بر پایه برنامه ها و منویات خود در مسائل پیش 
برود. اما طیف یاران قالیباف و جبهه پایداری به 
هر صورت که بود سه سال این ائتلاف را حفظ 
کرد؛ اما اکنون  مشخص است که دیگر ائتلافی 
در میان نیست و آنچه هست  رقابت دو گروه 
حاضر در جریان اصولگرایی است. چه اینکه 
از همان سال نخست نیز می شد رگه هایی از 
اختلاف را در مجلس یازدهم میان پایداری چی ها 
اما به هر  و حامیان قالیباف مشاهده کرد، 
نحوی که بود به صورت کج  دار و مریز این روند 
ائتلاف گونه طی شد. این در حالی است کمتر 
از دو هفته به اجلاسیه چهارم مجلس یازدهم و 
زمان انتخاب هیأت رئیسه، رئیس و دیگر ارکان 
مجلس زمان باقی است و با تحولاتی که اخیرا 
در مجلس شاهدش بودیم و شاید مهم ترین آن 
ماجرای شاسی بلندگیت بود؛ به نظر می رسد که 
دیگر نقاب ها افتاده و دوطرف اهداف و منویات 
خود را رو کرده و پیش می برند. به طور مشخص 
جبهه پایداری در تلاش است که با تحرکات 
درون پارلمانی و طرح انتقادات به هیأت رئیسه 
و رئیس مجلس در اجلاسیه چهارم کرسی های 
هیأت رئیسه و مشخصا ریاست مجلس را از آن 
خود کند. حملات جسته و گریخته نمایندگان 
و  قاالیباف  به  پایداری  جبهه  به  منتسب 
هیأت رئیسه نشان از همین موضوع دارد. از طرفی 
جدای از بحث اجلاسیه چهارم مجلس کنونی 
در سال انتخابات قرار داریم و به نظر می رسد که 
مجموعه اصولگرایان به ویژه جبهه پایداری در 
حال تدوین برنامه ها و شاخص ها برای بستن 
لیست باشند. رویکردی که در انتخابات مجلس 
یازدهم در اسفند 98 نیز پیاده کردند و در یک 
ائتلاف با قالیباف و یارانش توانستند کرسی های 
مجلس را تصاحب کنند. این در حالی است که به 
نظر نمی رسد دیگر شرایط برای این اتحاد و ائتلاف 
مهیا باشد. چرا که اختلافات درون اصولگرایی 
بیش از پیش آشکار و عیان گشته است. چنانکه 
اخیرا صادق محصولی، دبیرکل پایداری گفته 
»نباید در مسائل مهم کشور به دنبال معامله 
باشیم و نباید اینگونه باشد که به هر قیمتی 

یک لیست واحد ارائه دهیم. به عبارت دیگر 
نمی توان به خاطر لیست واحد از اصول و رعایت 
و ملاحظه شاخص ها عدول کنیم.« آنچه مسلم 
است اختلافات درونی اصولگرایان از اجلاسیه 
چهارم مجلس گرفته تا انتخابات مجلس دوازدهم 
به حدی است که امیدی برای وحدت و ائتلاف 
نمی رود و در این شرایط به احتمال فراوان به 
شرط تغییر  برخی رویکرد های حاکمیت به مقوله 
انتخابات میانه روها و جریان مقابل صحنه گردان 

باشند.
بر دولت و مجلس   طیف های حاکم 

نماینده کل اصولگرایی نیستند
خصوص  در  مجلس  ادوار  نماینده  یک 
اختلافات درون اصولگرایی اظهارداشت: اکنون 
که بر سر دو انتخاب قرار داریم یعنی یکی انتخاب 
هیأت رئیسه و رئیس مجلس در اجلاسیه سال 
آخر و بعد انتخابات مجلس دوازدهم در پایان 
سال که می بینیم عملا اختلافاتی شکل گرفته 
.. فلاحت پیشه در گفت وگو با  . است. حشمت ا
»آرمان ملی« گفت: من معتقدم طیف کنونی 
حاکم بر مجلس و دولت بسیار مشتاق هستند 
که دوباره رقابت میان این دو طیف شکل بگیرد. 
لذا این موضوع را یک جنگ زرگری می بینم 
وقتی رقیبی در میدان نیست آنهایی که هستند 
کارنامه قابل قبولی نداشتند با هم یک رقابت را 
شکل بدهند. این فعال سیاسی اصولگرا بیان کرد: 
من اعتقادم بر این است که جریان کنونی حاکم 
بر دولت و مجلس به هیچ وجه نماینده کلیت 
اصولگرایان در کشور نیست کما اینکه بخش 

اعظمی از اصولگرایان از ضعف کارآمدی مجلس 
و دولت نگران هستند و حاضر نیستند پیشینه 
رفتار رفتار سیاسی خود را به کارنامه کنونی 
دولت و مجلس ربط بدهند. وی تصریح کرد: 
همان طوری که یک زمانی جریان اصلاح طلبی 
دچار فرصت طلبی شد جریان اصولگرایی نیز  

دچار فرصت طلبی شده است.
 خط و نشان جبهه پایداری

 یک نماینده مجلس با اشاره به انتخابات 
چهارمین اجلاسیه هیات رئیسه دوره یازدهم 
مجلس اظهارداشت: باید بپذیریم که مجلس 
یازدهم در کنار نقاط قوتی که داشته است، 
در طول سه سال گذشته به خصوص در نحوه 
مدیریتش دارای نقاط ضعفی است. علی خضریان، 
گفت: با توجه به پیش بینی قانون آیین نامه داخلی 
مجلس که انتخاب اعضای هیأت رئیسه مجلس را 
به صورت سالانه قرار داده است، به نظر می رسد 
هدف قانون گذار از این موضوع ارزیابی مداوم 
توسط  مجلس  هیأت رئیسه  اعضای  عملکرد 
نمایندگان و اصلاح ترکیب آن در جهت تقویت 
عملکرد و کارآمدسازی مجلس است که لازم 
است مورد توجه جدی قرار گیرد. وی ادامه داد: 
آیا هیچ نقدی به عملکرد مجلس یازدهم در سه 
سال گذشته وارد نیست؟ اگر نقدی وارد است که با 
مراجعه به جامعه می بینیم هست، مسیر اصلاحش 
در اجلاسیه چهارم نیست؟ به نظر می رسد بی اعتنا 
به این نقدها نمی توان وارد اجلاسیه چهارم مجلس 
یازدهم شد. خضریان تصریح کرد: در همین 
راستا ارزیابی از عملکرد همه اعضای هیات رئیسه 

مجلس در طول سه سال گذشته و اعلام شفاف 
آن به نمایندگان باید انجام شود تا بر مبنای آن 

بتوان تصمیم درست گرفت. 
 جبهه پایداری کارش برهم زدن بازی 

است
 یک فعال سیاسی اصولگرا در خصوص چرایی  
اختلاف میان جریان نزدیک به قالیباف و جبهه 
پایداری اظهارداشت: اینکه می بینید یک مقدار 
اختلاف بین این دو جریان داغ شده ربطی به 
انتخابات مجلس ندارد. الان دعوا بر سر انتخابات 
هیأت رئیسه مجلس است. آقای قالیباف در سال 
آخر ریاست مجلس به دو چیز نیاز دارد: یک، 
رأی آوردن برای ریاست مجلس و دیگری رأی 
بالاآوردن در انتخابات هیأت رئیسه مجلس 
است. زیرا ایشان اگر با رأی پایین رئیس مجلس 
شود، در سال آخر رئیس ضعیفی خواهد بود 
و روی سبد رای او در انتخابات 1۴02 تأثیر 
منفی خواهد گذاشت. محمد مهاجری گفت: 
به همین دلیل اختلافات جبهه پایداری و آقای 
قالیباف موضوع جدیدی نیست. الان اختلافاتی 
که شما می بینید در واقع وزن کشی است که 
هر دو می خواهند به جایی برسند که سهم و 
وزن  خودشان را از لیست اسفندماه بیشتر 
کنند. مهاجری در ارتباط با احتمال کناره گیری 
قالیباف از ریاست مجلس به جهت اختلاف نظر 
با پایداری و تمرکز بر انتخابات ریاست جمهوری 
1۴0۴ بیان کرد: قطعا صندلی ریاست مجلس 
برای آقای قالیباف مهم است. اتفاقا اگر بخواهد 
در انتخابات ریاست جمهوری هم کاندیدا شود، 
بهتر می داند که باید از صندلی ریاست مجلس 
به عنوان سکوی پرش استفاده کند تا اینکه 
بخواهد دو سالی از قدرت دور باشد و بعدا بیاید و 
رئیس جمهور شود. وی افزود: اما یک احتمالی هم 
وجود دارد، این است که بیاید از بستر حمایتی که 
تا به حال از دولت می کرده خارج شود و در موضع  
منتقد تند دولت قرار بگیرد و در مجلس آینده 
حضور پیدا نکند. این فعال رسانه ای اصولگرا 
در ارتباط با موضع جبهه پایداری بیان کرد: 
جبهه پایداری و آقای محصولی به طور کلی 
کارشان برهم  زدن بازی است. زیر میز می زنند 
تا بتوانند سهم بالاتری از وضعیت واقعی شان 

دریافت کنند. 

3سیـاسـت سال پنجم
شماره   1552

چهار شنبه 
1402 .02 .27
26   شوال   1444/    17  مه     2023

a r m a n m e l i . i r

گــــزارش

ذره بین

کشمکش های طیف قالیباف با جبهه پایداری

از اجلاسیه مجلس یازدهم تا انتخابات مجلس دوازدهم
   حشمت ا... فلاحت پیشه در گفت وگو با »آرمان ملی«:طیف های حاکم بر دولت و مجلس نماینده کل اصولگرایی نیستند

   محمد مهاجری: پایداری زیر میز می زند تا سهم بیشتری بگیرد

   آرمان ملی – مطهره شفیعی: ظاهرا قرار نیست حواشی 
احمدی نژاد تمام شود و هر از چند گاهی اظهارات یا اقدامات 
او خبرساز می شود. مانند آنچه اعتمادآنلاین به عنوان پاسخ  
احمدی نژاد به پرسش خبرورزشی درباره برکناری علی دایی از 
سرمربیگری تیم ملی منتشر کرده است. رئیس دولت های نهم 
و دهم گفته است: »آخه منو چه به این کارها! اینقدر تو دولت 
کار داشتیم که وقت دخالت تو این مسائل نبود و من فوتبال رو 
سپرده بودم دست فدراسیون و وزیر. ولی همیشه حمایت لازم رو 
می کردم. حالا بیام چی بگم؟!« احمدی نژاد در حالی منکر نقش 
خود در برکناری دایی می شود که سرمربی سابق تیم ملی چندی 
پیش در گفت وگویی با عادل فردوسی پور درباره حواشی شکست 
تلخ تیم ملی ایران مقابل تیم عربستان و حضور محمود احمدی نژاد 
در ورزشگاه و ممانعت از حضور او بین دو نیمه در رختکن تیم ملی 
اظهارکرد: »بین دو نیمه متعلق به مربی است و آقایان می خواستند 
به رختکن بیایند که من اجازه ندادم. می توانید از بهزاد غلامپور 
بپرسید که ما یک بر صفر جلو بودیم ولی ایشان که به ورزشگاه آمد، 
گفتم باختیم. حس من خیلی وقت ها درست درمی آید. یکبار هم 
در سالن کشتی بودم که همان موقع ایشان آمد، فردین معصومی 
جلو بود، اما بعد از آن چندتا فن خورد و باخت.« دایی درمورد 
برکناری پس از آن بازی نیز گفت: »همان شب من اخراج شدم و 
بچه ها از نهاد ریاست جمهوری گفتند نامه محرمانه ای رفته و من 

اخراج شدم.«
 ماجرا چه بود؟

فروردین ماه 1۳88 و بعد از باخت تیم ملی فوتبال ایران مقابل 
عربستان در رقابت های انتخابی جام جهانی 2010 آفریقای جنوبی 
بود که یکباره اعلام شد علی دایی، سرمربی تیم ملی از سمت 

خود برکنار شده است. این برکناری در حالی رخ داد که هنوز 
تیم ایران برای صعود به جام جهانی شانس داشت اما با برکناری 
دایی و حضور افشین قطبی، تیم ملی در نهایت از راهیابی به 
جام جهانی آفریقای جنوبی بازماند و ناکامی بزرگی را تجربه کرد. 
محمد آخوندی که در آن زمان سخنگوی سازمان تربیت بدنی بود 
به صورت رسمی درباره اخراج علی دایی افشاگری و آن را تصمیم 
نهاد ریاست جمهوری و شخص رئیس جمهور )محمود احمدی نژاد( 
عنوان کرد. آخوندی در این خصوص گفت: این تصمیم در نهاد 
ریاست جمهوری گرفته و اعلام شد. با من تماس گرفتند که 
خبر را اعلام کنم اما گفتم مسئولیتش با افراد دیگر و فدراسیون 
فوتبال است. وی افزود: ما از اعلام خبر برکناری دایی در سازمان 
تربیت بدنی امتناع کردیم. سخنگوی پیشین سازمان تربیت بدنی که 
با برنامه »سلام صبح بخیر« گفت وگو می کرد، در ادامه درباره اینکه 
آیا شخص رئیس جمهور این تصمیم را گرفته بود؟ بیان کرد: چیزی 
که من به صورت غیررسمی می دانم این است که ایشان این تصمیم 
را گرفت ولی به صورت رسمی نهاد ریاست جمهوری تصمیم گیری 
کرد! به علت فشار افکار عمومی، اطرافیان مجموعه را به این نتیجه 
رساندند که علی دایی نباشد. آخوندی همچنین درباره اینکه گفته 
می شد برکناری علی دایی به خاطر این بود که وی اجازه نداد محمود 
احمدی نژاد بین دو نیمه بازی ایران و عربستان وارد رختکن شود، 
اظهارکرد: اطلاعی در این خصوص ندارم. حسین کاظمی، ملی پوش 
اسبق تیم ملی و باشگاه استقلال و سپاهان درباره آن روز گفت: بین 
دو نیمه همراهان رئیس جمهور آمدند و گفتند که ایشان می خواهد 
به رختکن بیاید، اما علی آقا قبول نکردند و گفتند الان وسط بازی 
هستیم. در واقع او جلوی ورود رئیس جمهور به رختکن را گرفت و 

رأی به برکناری اش دادند.

  عدم پاسخ به تماس احمدی نژاد 
چالش میان دایی و احمدی نژاد به برکناری ختم نشد. 2۴ آذر 
1۴00 خبرآنلاین نوشت: »اخیرا محمد آخوندی، سخنگو و مدیر 
روابط عمومی سابق سازمان تربیت بدنی بعد از 12 سال فاش کرد 
علی دایی را محمود احمدی نژاد، رئیس جمهور وقت برکنار کرد. 
حالا خبر می رسد بعد از این ماجرا اتفاقات دیگری هم افتاده است. 
بعد از تصادف علی دایی با خودروی لندکروزش، او چند روزی در 
بیمارستان بستری بود. بعد از ترخیص دایی، او چند روزی هم در 
خانه استراحت مطلق کرد. در یکی از این روزها از طرف محمود 
احمدی نژاد با تلفن همراه علی دایی تماس می گیرند که همسر 
سرمربی اسبق ایران این تماس را پاسخ می دهد. فردی که تماس 
گرفته می گوید آقای احمدی نژاد اینجا هستند و قصد دارند با ایشان 
صحبت کنند. کاپیتان اسبق تیم ملی هم به محض اینکه متوجه 
می شود چه کسی پشت خط است تلفن را قطع می کند و می گوید: 

»حرفی با او ندارم!«
  مواضع کفاشیان 

علی کفاشیان اما از احمدی نژاد حمایت  و ادعای برکناری دایی از 
سوی او را رد می کند. خبرآنلاین نوشته بود: »ببینید اصلا این نبود. 
آقای احمدی نژاد آنقدر فوتبالی بود که چنین درخواستی نکند. 
ایشان به استادیوم آمد و بین دو نیمه یک ربع بیشتر وقت نیست و 
اگر می خواست از آن بالا تا پایین برود وقت نمی شد و خدایی چنین 
چیزی نگفت. بعد از بازی هم یک ساعتی نشست که خلوت شود و 
بتواند برود. همان زمان به ما دلداری داد که مساله ای نیست و تیم 
حالا یکبار می بازد و دفعه بعد می برد و باید تلاش کنید که تیم به 
جام جهانی برود. فردای آن بازی آقای علی آبادی گفت که بهتر است 
علی دایی دیگر نباشد. بعد از باخت به عربستان پیشنهاد کردند او 
را برکنار کنیم. ما جلسه تشکیل دادیم و نظر من شاید مثبت نبود 
ولی در نهایت تصمیم بر این شد که برکنارشود. شاید کاری شبیه 
به حرکات کشورهای عربی کردیم.« اما ظاهرا او تغییر عقیده داد 
و پس از پایان آن دولت گفت: »من نگفتم آقای احمدی نژاد نقشی 
نداشت. شاید او به آقای علی آبادی این مساله را گفت چراکه ایشان 
به ما گفت نظرشان برای ماندن دایی در تیم ملی مثبت نیست و 

بهتر است برکنار شود.«

احمدی نژاد پس از سال ها به ماجرای برکناری دایی از تیم ملی پاسخ داد

تکذیب خبر کهنه، خیز جدید برای ماجرای تازه؟
      رئیس جمهور اسبق: آخه منو چه به برکناری »دایی«

 هراس آمریکا از روابط
 امنیتی - دفاعی ایران و روسیه

  شراکت تمام عیار 
یا بلوف سیاسی؟

 معاون سخنگوی وزارت امور خارجه 
آمریکا در یک نشست خبری با اشاره به 
همکاری های گسترده دفاعی و امنیتی 
ایران و روسیه، مدعی شد که رابطه میان 
این 2 کشور برای همسایگان آن ها و برای 
جامعه بین المللی خطرناک است. به 
گزارش ایسنا، ودانت پاتل در یک نشست 
خبری که مشروح آن در وبگاه وزارت 
امور خارجه این کشور منتشر شده است، 
در پاسخ به سوالی درباره نظر واشنگتن 
پیرامون وضعیت فعلی روابط تهران- 
مسکو، با تکرار ادعاهای پیشین مبنی بر 
حمایت ایران از روسیه در جنگ اوکراین 
گفت: ایران حامی  اصلی روسیه است. 
ایران همچنین بیش از ۴00 پهپاد در 
اختیار روسیه قرار داده است که بیشتر 
از نوع »شاهد« هستند. پاتل ادامه داد: 
به طور کلی، تعمیق این همکاری تهدید 
و خطری نه تنها برای اوکراین، بلکه برای 
همسایگان روسیه، همسایگان ایران 
و جامعه بین المللی است. او در بخش 
دیگری از این نشست با ابراز نگرانی 
درباره همکاری های دفاعی ایران و روسیه 
بیان داشت: ما از یک همکاری امنیتی 
دوجانبه حرف  می زنیم، یعنی هم از ایران 
به روسیه و هم از روسیه به ایران. این یک 
شراکت تمام عیار دفاعی است که هم برای 
اوکراین و هم برای دیگر کشورهای منطقه 
خطرناک محسوب می شود. اظهارات 
پاتل در پی این مطرح می شود که جان 
کربی، هماهنگ کننده ارتباطات راهبردی 
شورای امنیت ملی کاخ سفید روز دوشنبه 
ادعا کرد که ایالات متحده شاهد آثار 
بیشتری از افزایش همکاری های دفاعی 
ایران و روسیه است. کربی در ادامه مدعی 
شد که ایران به عنوان بخشی از این 
همکاری های نظامی، از ماه اوت  اتهام 
ارسال پهپاد به روسیه برای استفاده در 
جنگ اوکراین درحالی تکرار می شود 
که مقام های جمهوری اسلامی ایران 
قویا این ادعاها را رد و تاکید کرده اند که 
فروش پهپادهای ایران به مسکو مربوط به 
دوران پیش از جنگ اوکراین بوده و تهران 
از نحوه استفاده چنین پهپادهایی هیچ 
اطلاعی ندارد. همچنین واسیلی نبنزیا، 
نماینده دائم روسیه در سازمان ملل پیش 
از این در نشستی در سازمان ملل ارسال 
سلاح از ایران را اتهامی بی اساس خوانده 
و گفته بود که مجموعه صنعتی و نظامی 
روسیه می تواند بدون کمک گرفتن از 
دیگران به اهداف خود دست پیدا کند. این 
در حالی است که صنعت نظامی اوکراین 
از اساس وجود ندارد و از سوی صنعت 
غرب تامین می شود. نبنزیا تاکید کرده 
بود »ما تحت تاثیر سخنان شرکای سابق 
غربی قرار نمی گیریم. آنها سعی می کنند 
توجهات را به سمت اتهامات بی اساس 
درباره انتقال سلاح از ایران به روسیه 
معطوف کنند. ما بارها این اتهام را رد 
کرده ایم.« حسین امیرعبداللهیان، وزیر 
امورخارجه ایران نیز پیش تر در پاسخ به 
این ادعاهای اثبات نشده مقامات غربی و 
آمریکایی تصریح کرده بود که جمهوری 
اسلامی ایران تنها تعداد معدودی پهپاد 
ماه های قبل و پیش از جنگ اوکراین 
در اختیار روسیه قرار داده است. مقامات 
ایران با اعلام آمادگی برای میانجیگری 
گفت وگوها میان مسکو و کی یف برای 
حل وفصل سیاسی این مناقشه گفته اند 
که جنگ  و مداخله نظامی را راهکار 
حل وفصل مناقشات در هیچ کجای جهان 

نمی دانند.
  رژیم صهیونیستــی هم نگران 

است
 پیش از این »تزاچی هانگبی« رئیس 
شورای امنیت داخلی رژیم صهیونیستی 
گفت که روابط ایران و روسیه »بسیار 
نگران کننده« است و تل آویو تبعات این 
رابطه را در چند مورد می بیند. رئیس 
شورای امنیت داخلی رژیم صهیونیستی 
صهیونیستی  شبکه  با  گفت وگو  در 
»کان« اظهارداشت: »من معتقدم به رغم 
همگرایی ایران و عربستان سعودی، 
شرایط برای روابط با عربستان بیش از 
پیش مهیا است.« هانگی در ادامه با تکرار 
ادعای بی اساس همکاری تسلیحاتی ایران 
و روسیه در جنگ اوکراین، افزود: »من 
نمی خواهم خیال پردازی کنم. روابط ایران 
و روسیه بسیار نگران کننده است و ما ابعاد 
این رابطه را در چند مورد می بینیم.« وی 
همچنین بیان کرد: »ایرانی ها از روس ها 
خواهند خواست که قدرتشان سرا تقویت 
کنند تا به اسرائیل آسیب برسانند. ما با 
روس ها در این خصوص در حال گفت و گو 
هستیم.« اظهارات تزاچی هانگبی درباره 
بی خطر بودن روابط ایران و عربستان 
سعودی در حالی مطرح شده است که 
»بنیامین نتانیاهو« نخست وزیر رژیم 
صهیونیستی اخیرا در اظهاراتی گفت 
که توافق ریاض و تهران مملو از خطر و 

»بدبختی« برای اسرائیل است. 

 

 سرنوشت 
شکایت روحانی 

  مرکز رسانه قوه قضائیه اعلام کرد: پرونده شکایت 
حسن روحانی از رحیم پور ازغدی به دلیل روحانی 
بودن وی به دادگاه ویژه روحانیت ارسال شد. به گزارش 
انتخاب، 19 اردیبهشت ماه حجت الاسلام والمسلمین 
حسن روحانی، در نامه ای به قوه قضائیه، خواستار 
پیگیری حقوقی و رسیدگی قضائی نسبت به اتهامات 
مطرح شده از سوی حسن رحیم پور ازغدی علیه وی و 
همکارانش شد. بر اساس آخرین خبر پرونده این شکایت 
از رحیم پور ازغندی با توجه به روحانی بودن وی جهت 

رسیدگی به دادگاه ویژه روحانیت ارسال شده است. 

    

صدور قرار تامین کیفری 
برای »علیرضابیگی«

 در پی ادعای احمد علیرضابیگی، نماینده مجلس 
شورای اسلامی در خصوص واگذاری خودرو به تعدادی 
از نمایندگان مجلس، دادستانی کل کشور به موضوع 
ورود و پرونده را برای بررسی به معاونت مربوطه ارسال 
کرد.  براساس گزارش هیات نظارت بر رفتار نمایندگان 
مجلس به دادستانی کل کشور مشخص شد که ادعای 
آقای احمد علیرضابیگی فاقد اسناد و مدارک بوده است. 
برهمین اساس احمد علیرضابیگی به دادسرای تهران 
احضار و پرونده وی جهت بررسی و تحقیقات به شعبه 

بازپرسی ارجاع داده شد. 

 رئیس بنیاد امید ایرانیان ابراز امیدواری کرد با ایجاد 
زمینه مشارکت شهروندان، فصل جدیدی از تاریخ سیاسی 
ایران را رقم بزنیم. محمدرضا عارف نوشت: ما می توانیم با 
ایجاد زمینه مشارکت شهروندان  ایران، فصل جدیدی از 
تاریخ سیاسی کشورمان را رقم بزنیم، کما این که احزاب 
مختلف ترکیه، بالاخص احزاب مسلمان آن کشور از بدو 
شکل گیری از آموزه های متفکران کشورمان درس های 
زیادی گرفته اند. وی افزود: اگر به دنبال مشارکت مردم در 
تعیین سرنوشت خود هستیم باید در اتاق فکر حاکمیت نگاه 

نخبگی دست برتر را داشته باشند. 

 جریان اصلاحات
  پشت صحنه
 اغتشاشات؟


